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مجلس و ملزومات کشور

 ایران جنایات حقوق بشر آمریکایی 
را بیش از همه درک کرده است

سخنگوی دولت گفت: ملت ایران جنایات 
 حقوق بشر آمریکایی را بیشتر از همه درک کرده 
است، از نقض مستمر حقوق اقتصادی با وضع 
تحریم های غیرقانونی گرفته تا تحدید حق بر 
سلامت کودکان و بیماران با تحریم عملی دارو. 
علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود 
در توییتر نوشت: »هر نقطه از جهان که جنایت 
حقوق بشری رخ می دهد، نام آمریکا هم مستقیم یا 
غیرمستقیم می درخشد! ملت ایران جنایات  حقوق 
بشر آمریکایی را بیشتر از همه درک کرده است: از 
نقض مستمر حقوق اقتصادی با وضع تحریم های 
غیرقانونی گرفته تا تحدید حق بر سلامت کودکان 

و بیماران با تحریم عملی دارو.«

 جلسه مشترک وزیر اطلاعات 
با رئیس سازمان اطلاعات سپاه

وزیر اطلاعات و رئیس سازمان اطلاعات سپاه 
پاسداران تاکید کردند که امنیت پایدار در سایه 
هماهنگی و همکاری دستگاه های اطلاعاتی و 
امنیتی افزایش می یابد. جلسه مشترک وزارت 
اطلاعات با سازمان اطلاعات سپاه پاسداران روز 
دوشنبه باحضور مسئولین و معاونین وزارت 
اطلاعات در سازمان اطلاعات سپاه برگزار شد.  
وزیر اطلاعات در این جلسه با تبریک انتصاب 
سردار سرتیپ کاظمی به ریاست سازمان اطلاعات 
سپاه، از زحمات حجت الاسلام والمسلمین طائب 
تشکر و بر افزایش سطح تعاملات و توافقات میان 
دو مجموعه تاکید کرد. سردار کاظمی نیز با 
تشکر از حضور وزیر و مسئولین وزارت اطلاعات، 
برهماهنگی و هم افزایی دستگاه های اطلاعاتی 
تاکید و اظهار امیدواری کرد که امنیت پایدار در 
سایه هماهنگی و همکاری دستگاه های اطلاعاتی 

و امنیتی افزایش می یابد. 

 اعلان از سرگیری روابط 
تهران- ریاض در بغداد 

یک منبع مطلع اعلام کرد که از سرگیری روابط 
دیپلماتیک ایران و عربستان در بغداد و با حضور 
مسئولان دو کشور و همچنین نخست وزیر و وزیر 
خارجه عراق اعلان خواهد شد. یک منبع آگاه 
اعلام کرد که از سرگیری روابط ایران و عربستان 
قرار است در بغداد و با حضور مسئولین دو کشور و 
همچنین مشارکت مصطفی الکاظمی، نخست وزیر 
عراق و فواد حسین، وزیر خارجه این کشور اعلان 
شود. این منبع تاکید کرد: مباحثاتی که مصطفی 
الکاظمی در سفر اخیرش به جده و تهران انجام داد 
منجر به حل بسیاری از پرونده های مورد اختلاف 
شد و این امر می تواند به کاهش تنش های موجود 
در منطقه کمک کند. وی در پاسخ به این سوال که 
آیا سفر مسئولان سعودی به بغداد قبل از نشست 
سران در جده انجام خواهد شد گفت که این امر 
نیازمند هماهنگی و تدارکات میان سه کشور است. 

 پایش مرزهای کشور 
با تجهیزات به روز

معاون اجرایی نیروی زمینی ارتش در بازدید 
از منطقه غرب کشور در خطوط مرزی نفت شهر و 
سومار که با حضور امیر سرتیپ محمد محمودی، 
معاون اجرایی ارتش انجام شد، گفت: کارکنان 
پایور و وظیفه مستقر در مرزهای کشور با 
وجود گرمای بیش از 50 درجه، از وضعیت 
رزمی و روحی مثال زدنی برخوردار هستند و با 
سلحشوری و فداکاری بی نظیر خود خواب راحت 
را از چشمان دشمنان این مرز و بوم ربوده اند. امیر 
سرتیپ کیومرث شرفی با اشاره به رصد و تأمین 
امنیت مرزها توسط کارکنان مستقر در مناطق 
مرزی، تصریح کرد: امروز نیروی زمینی ارتش 
در حوزه پایش مرزی از دوربین های هوشمند، 
شبکه محور  سیستم  و  پهپادی  سامانه های 
استفاده می کند و هرگونه تهدید احتمالی از 
ورای مرزها لحظه به لحظه رصد می شوند وی با 
اشاره به اینکه تمامی مرزهای کشور با تجهیزات 
به روز رصد و پایش می شوند، گفت: رصد و پایش 
شبانه روزی نوارهای مرزی کشور توسط کارکنان 
سلحشور مستقر در مرزها، ضریب امنیتی بالایی 
را به وجود آورده و خواب را از چشمان هر دشمن 

زبونی ربوده است. 

 قدردانی بلینکن از قطر 
برای میزبانی مذاکرات برجامی

وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای از 
گفت وگوی وزیر امور خارجه این کشور با همتای 
قطری اش درباره مسائل دوجانبه و منطقه ای و 
قدردانی او از قطر برای میزبانی مذاکرات برجامی 
غیرمستقیم تهران- واشنگتن خبر داد. وبگاه 
وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای اعلام کرد: 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا دیروز با 
محمد بن عبدالرحمان آل ثانی، وزیر امور خارجه 
قطر گفت وگو کرد. بلینکن و همتای قطری اش 
درباره شراکت آمریکا با قطر گفت وگو کرده و بر 
روی فرصت های همکاری بزرگ تری در زمینه 
مسائل منطقه ای تمرکز کردند. در ادامه این 
بیانیه آمده است: وزیر امور خارجه از وزیر خارجه 
قطر بابت اعلام کردن تخصیص ۶0 میلیون دلار 
دیگر در حمایت از نیروهای مسلح لبنان تمجید 
کرده و از قطر به خاطر کمک های دیپلماتیک به 

افغانستان قدردانی کرد. 

خبـــر

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس مجلس: 

 راه نجات کشور آموزش وپرورش است
    اولویت فوری ساماندهی اقتصاد است

آرمان ملی: رئیس مجلس در نخستین کنگره 
معلمان انقلاب اسلامی که در اردوگاه شهید باهنر 
تهران برگزار شد، با تاکید بر اینکه بدون شک 
مهم ترین اولویت  نظام جمهوری اسلامی آموزش و 
پرورش است، از جابه جایی مکرر وزرای آموزش و 
پرورش انتقاد کرد و اظهار داشت: آموزش و پرورش 
که تنها اولویت اول نظام جمهوری اسلامی برای 
حل همه چالش ها است، وزارتخانه ای است که 
در ۱۶ سال گذشته به طور متوسط هر ۲0 ماه 
به هر دلیلی یک وزیر جابه جا کرده است و در 
همین دولت هم داشت استمرار روند گذشته رقم 
می خورد که در دو سه ماه نخست جلوی آن گرفته 
شد و در سیری قرار گرفت و امیدوارم که این مسیر 
با ثبات پیش برود و ۱۶ سال قبل را تجربه نکنیم 
چراکه ضربه سنگینی بر پیکره آموزش و پرورش 
وارد شد. محمد باقر قالیباف با بیان اینکه »در هر جا 
که می توانستیم نه بر اساس وظیفه اداری بلکه بر 
اساس وظیفه انقلابی از آموزش و پرورش حمایت 
کرده ام« اظهار کرد: در دوران شهرداری تهران 
هیچ گاه از هیچ مدرسه ای در تهران غافل نشدم. 
همچنین در دورانی که به صورت غیر رسمی کار 
جهادی انجام می دادم موضوع آموزش و پرورش 
در اولویت من بوده است چون با تمام وجود به 
این موضوع اعتقاد داشتم؛ در همین راستا نیز از 
زمان حضور در مجلس طرح آموزش و پرورش 
را در دستور کار خودم قرار دادم. رئیس مجلس 
خاطرنشان کرد: فراز و نشیب های بسیاری وجود 
داشت تا طرح رتبه بندی به مرحله فعلی رسید. 
خودم را مکلف می دانم تا موضوع را تا مرحله 
نهایی پیگیری کنم و حتی در درون آموزش و 
پرورش برای اجرای دقیق طرح رتبه بندی از وزیر 
حتماً مطالبه گری می کنم. در حوزه منزلت، طرح 

رتبه بندی نه ابتدای کار است و نه انتهای آن اما 
مُسکنی است تا در برنامه هفتم چاره اندیشی 
دقیقی برای این موضوع انجام دهیم. رئیس قوه 
مقننه با بیان اینکه »هیچ شکی نیست که امروز 
اولین اولویت فوری ما در کشور اقتصاد است«، 
تاکید کرد: امروز شرایط اقتصادی در کشور به 
گونه ای است که اولویت فوری ما ساماندهی و به 
ثبات رساندن اقتصاد است و این حتی در جامعه 
معلمین، کارآفرینان و سرمایه گذاران ما نیز سایه 
انداخته است. بزرگ ترین ضعف بی مدیریتی و 
بی لیاقتی در اداره این است که میان امورات فوری و 
امورات مهم فرق قائل نباشیم. وی افزود: ما یکسری 
امورات دارای فوریت و یکسری امورات مهم داریم؛ 
حوزه فرهنگ با تاکید بر محوریت آموزش و پرورش 
از موضوعات اولویت اول و مهم ماست و ما باید 
در هر تصمیم میان و دراز مدت در مقطعی که 
نیروهای انقلاب بر مسند قدرت هستند، لحظه ای 
از آن چشم برنداریم. اگر فقط برای یک دهه به این 
موضوع اهمیت دهیم کشور را از این چالش جدی 
و حتی از چالش فوری اقتصاد نجات می دهیم. 
رئیس قوه مقننه با تاکید بر اینکه وقتی حرف از 
آموزش و پرورش می زنیم، یعنی از معلم حرف 
می زنیم، گفت: همچنین اگر حرف از مکان و رده 
و سازمان و ساختار در آموزش و پرورش می زنیم، 
یعنی از مدرسه حرف می زنیم؛ برای برنامه ریزی 
درباره آموزش و پرورش باید معلم و مدرسه اساس 
کار ما باشد و به این دو موضوع نگاه کنیم؛ در این 
ساختار و سازمان، سایرین باید ذیل مدرسه و 
معلم تعریف شوند. فرق ما با سایر مکاتب انسان 
ساخت در این است که ما انسان را مبنای رشد 
و پیشرفت و حرکت می دانیم اما سایرین سرمایه 
را مبنا قرار می دهند؛ اگر ما انسان را مبنا می دانیم 

و آموزش و پرورش جزو اولویت های ما است باید 
این نهاد مورد توجه قرار بگیرد. قالیباف عنوان کرد: 
باید بدانیم که هویت نهاد آموزش به معلم و ارزش 
معلم است. این جمله که »هیچ جامعه ای فراتر از 
اندیشه معلمانش رشد نمی کند« جمله زیبایی 
است؛ به همین دلیل است که نقش معلم را رسالتی 
و هدایت گری می دانیم و این افراد جزو شریف ترین 
و پر مسئولیت ترین افراد جامعه ما هستند و همه 
مردم و مدیران باید به این موضوع باور داشته باشند. 
وی با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب مقام معظم 
رهبری اظهار کرد: دولت سازی و جامعه سازی مورد 
تاکید رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی از 
نهاد آموزش با هویت معلمان شکل می گیرد. اگر 
یک دهه آموزش و پرورش در اولویت مهم و اول 
ما قرار بگیرد کشور در ریل خود قرار می گیرد. من 
به عنوان مدیری که بیش از ۴0 سال در سطوح و 
حوزه های مختلف تجربه کسب کرده ام، می گویم 
که راه نجات کشور آموزش و پرورش است؛ معلمان 
نیز باید بدانند که بزرگ ترین بار مسئولیت بر 
دوش آنهاست. رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در 
نهاد آموزش که نهاد رشد و پیشرفت کشور است 
متأسفانه هیچ موقع یک نگاه سیستمی و حکمرانی 
درست نداشته ایم، گفت: باید نگاه سیستمی و 
حکمرانی دقیق و درست را در اولویت بگذاریم و 
حرکت مان از پایین به بالا باشد. قالیباف با بیان 
اینکه »در مدیریت نباید از ۴ موضوع شفاف سازی، 
هوشمندسازی، مردمی سازی و کارآمد سازی غافل 
شد« خاطرنشان کرد: پیش از کرونا در آموزش و 
پرورش در حوزه هوشمند سازی و شفاف سازی با 
وجود اینکه باید پیشتاز می بود، گام های جدی 
برداشته نشده بود اما در دوران کرونا گام هایی در 

این زمینه برداشته شد. 

آمریکایی ها یک سال است که می گویند پنجره مذاکرات در حال 
بسته شدن است و اگر قرار بود که پنجره بسته شود تاکنون بسته 
شده بود. لذا این نوع اظهار نظرات یا گمانه زنی ها رسانه ای است یا 
ادعاهایی که پایه و اساس درستی ندارد و عملیاتی نمی شود. به 
عبارت دیگر چیزی جز مذاکره وجود ندارد و نه ایران ؛ نه آمریکا و 
نه سایر طرف های برجامی هیچکدام پلن B ندارند. تهدید می کنند 
که ما دیگر مذاکره نمی کنیم و این دور آخر است و اگر اتفاقی نیفتد 
پنجره ها بسته می شود و... ولی هیچ یک از طرفین شکست مذاکرات 
را اعلام نمی کنند. به خصوص آمریکایی ها که چیزی بجز مذاکره 
ندارند. حتی در دولت دونالد ترامپ نیز تاکید آمریکایی ها بر این بود 
که می خواهیم مذاکره کنیم و حتی ترامپ شماره کاخ سفید را هم 
خواند که ایرانی ها اگر می خواهند به من زنگ بزنند و مذاکره کنیم. از 
سوی دیگر اینکه دور بعدی مذاکرات پس از دوحه قبل از سفر بایدن 
به منطقه آغاز شود یا اینکه پس از سفر وی شروع شود نیز اهمیتی 
ندارد. چرا که سفر بایدن به منطقه و کشورهای عربی به عنوان نقطه 
عطفی تلقی نمی شود. روسای جمهور آمریکا بارها به منطقه سفر 
کرده اند و به اسرائیل، عربستان و سایر کشورهای منطقه رفته اند 
و این امر جدید و عجیبی نیست و طبیعی است که رئیس جمهور 
آمریکا طبق روال دفعات گذشته به کشورهای منطقه سفر کند. در 
این خصوص نیز که مذاکرات از سر گرفته شود تردیدی وجود ندارد و 
حتی زمانی هم که قرار بود مذاکرات دوحه انجام شود و گفته می شد 
که اگر در دوحه اتفاقی نیفتد دیگر همه چیز به هم خواهد خورد 
همان موقع نیز به نظر می رسید که پس از دوحه نیز مذاکرات ادامه 
خواهد یافت و پس از آن نیز باز هم مذاکرات خواهد بود. اما اینکه 
مذاکرات چه زمانی به نتیجه برسد فعلا نمی توان چشم انداز روشنی 
در کوتاه مدت و 3، ۴ ماه پیش رو دید. مساله ای که طی یک سال و 
اندی حل نشده خیلی بعید است که طی چند هفته حل شود. فاصله 
بین مطالبات ایران و آمریکا به قدری زیاد است که پل زدن به روی 
آن بسیار دشوار است اما این بدان معنی نیست که مذاکرات انجام 
نشود. آنچه مسلم است مشکل برجام مشکل تهران و واشنگتن است 
و اروپایی ها محلی از اعراب ندارند. لذا نه مخالفت آنها با دولت ترامپ 
اثر گذار بود و نه همراهی کردنشان با دولت بایدن موثر است. اگر 
تهران و واشنگتن با هم توافق کنند اروپا می پذیرد؛ تهران و واشنگتن 
با هم توافق نکنند نیز اروپا باز هم می پذیرد. در نتیجه اروپایی ها 
پارامتر تعیین کننده و موثری نیستند و خودشان نیز فهمیده اند و 
دلیل این امر اینکه 3 کشور اروپایی در مذاکرات دوحه کنار کشیدند 

و فقط نماینده اتحادیه اروپا به عنوان میانجی حضور یافت. 

مجلس یازدهم در حوزه اقتصادی با دو واقعیت مکمل روبه رو 
است. واقعیت اول، شاخص  های اقتصادی است که وضعیت مطلوبی 
ندارند. واقعیت دوم، چشم  انتظاری مردم است که طولانی  تر شدن 
آن موجب کاهش امید به آینده  می شود. تجربه  های پیشین اقتصاد 
ایران و آموزه  های بنیادی علم اقتصاد می گوید مسائل اقتصادی کنونی، 
موضوعات تکنیکی یا نتایج کم کاری نیستند که حالا بشود با بالا زدن 
آستین و صرف وقت و توان بیشتر، آنها را چاره کرد. نمایندگان و 
مدیران پیشین و کنونی هم در زمان آغاز کارشان از ضرورت تحول 
و خدمتگزاری صادقانه سخن گفته  اند و می گویند و هر چه در توان 
داشته  اند به کار بسته  اند و می بندند. عنصر غایب در کار  برخی 
خدمتگزاران سابق و لاحق این بوده و هست که رابطه معقول میان 
شاخص  های پیش گفته را به رسمیت نشناخته  اند یا اگر شناخته  اند، 
از نتایج احتمالی آن هراسیده  اند. مثلا یکی از مواردی که همواره بر 
آن تاکید شده، نحوه مبارزه با فساد اقتصادی است. فساد اقتصادی، 
در معنایی که مردم ایران در ۱5 سال اخیر با آن روبه رو شده  اند، غالبا 
حاصل کج  دستی این یا آن کارمند یا مدیر نیست، بلکه نتیجه قهری 
تفاضل قیمت  های دستوری و واقعی است. رانت حاصل از قیمت  های 
دوگانه، جزء جدایی  ناپذیر مداخله دولت در اقتصاد است و تا چنین 
رانتی  در کار باشد، دست  هایی هم برای قاپیدن آن خواهد بود. 
همچنین با هیچ فرمانی نمی توان بنگاه  ها و کارخانه  ها را به افزایش 
تولید وادار کرد، بلکه باید ابتدا فضای کسب  و کار آنها را مساعد کرد، 
مسیر تامین سرمایه را برای آنها هموار کرد و در نهایت به مداخله در 
تولید و فروش محصولات امید داشت. مشخصا اقتصاد ایران، این روزها 
زیر فشار برخی ناکارآمدی  های داخلی و فشارهای خارجی است و طبعا 
انتظار چندانی نمی رود که در آن تحولی چشمگیر رخ دهد اما همین 
اقتصاد گرفتار مشکلات داخلی و خارجی، هنوز ظرفیت  های بسیاری 
برای بهبود دارد که نمایندگان مجلس می توانند برای ایجاد تحرک 
در آن کارهایی بکنند. مهم ترین کار به  زمین مانده کنونی رسیدگی 
به مهم ترین مشکلات از قبیل تورم، رکود، بیکاری و ناکارآمدی است. 
سخن گفتن در چارچوب این موضوعات مشخص و چاره  جویی برای 
آن ها حتما برای کشور و مردم آن موثرتر خواهد بود تا نقد و بررسی 
گذشتگان. نمایندگان مجلس که صلاحیت و اختیار قانون  گذاری 
و نظارت دارند، در زمینه حل مشکلات اقتصادی بیش از دیگران 
مسئولیت دارند و طبعا باید چشم  انتظار چاره جویی  های ایشان نشست. 

ویــــــژه
عراقی ها می توانند بلیت هواپیما را به ریال تهیه کنند
سفارت ایران در عراق اعلام کرد که شهروندان عراقی همانند 
شهروندان ایرانی می توانند بلیت های هواپیما را به نرخ ریال تهیه 
کنند. سفارت جمهوری اسلامی ایران در بغداد در صفحه توییتر 
خود اعلام کرد: در پی انتشار اخباری مبنی بر لزوم دریافت ارز دلاری 
از شهروندان خارجی از جمله شهروندان عزیز عراقی در پروازهای 
داخلی ایران، سفارت جمهوری اسلامی ایران با جدیت این موضوع 
را پیگیری کرد. سفارت ایران اعلام کرد: الحمدلله به دلیل روابط 
گسترده و عمیق میان دو کشور و اهتمام زیادی که مسئولان ایرانی 
برای این روابط قائل هستند، شهروندان عراقی همچنان می توانند 
همانند شهروندان ایرانی بلیت های هواپیما را به نرخ ریالی تهیه کنند.

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشورمان با 
بیان اینکه در چارچوب مذاکرات بین دو کشور در 
جریان رایزنی های امروز طیف وسیعی از مسائل را 
مورد بررسی قرار دادیم، اظهار داشت: همان طور 
که می دانید روسای جمهور دو کشور در طی 
۱0 ماه گذشته دو بار با یکدیگر دیدار و رایزنی و 
گفت وگو کردند و در این دو دیدار به ویژه در دیدار 
اخیر روسای جمهور دو کشور در عشق آباد در 
خصوص مساله جدید توسعه مناسبات دو کشور 
شاهد انجام گفت وگوهای سازنده و رو به جلویی 
بودیم. حسین امیرعبداللهیان با تاکید بر اینکه 
ما بر تعمیق مناسبات دو کشور بر اساس حسن 
تفاهم، اعتماد و منافع متقابل دو کشور تاکید 
داریم، افزود: در گفت وگوهای امروز)دیروز( بار دیگر 
موضوع تمامیت ارضی کشورها از جمله آذربایجان 
مورد تاکید قرار گرفت. وی افزود: در این جلسه 
همچنین ما بار دیگر حمایت خود را از روند حل و 

فصل مسالمت آمیز مناقشه قره باغ بر اساس اصول 
شناختی حقوق بین الملل مورد تاکید قرار دادیم. 
وی تصریح کرد: ایران از همان ابتدای مناقشه قره 
باغ همواره آمادگی خود را برای حل این بحران 
از طریق گفت وگو و راه حل سیاسی اعلام کرده و 
همچنان آمادگی داریم که مساعدت و کمک خود 
را در این زمینه ادامه دهیم تا مسائل باقی مانده بر 
پایه احترام به تمامیت ارضی، حق حاکمیت طرفین 
و از مسیر گفت وگو و سیاسی حل و فصل شود و از 
فرمت های منطقه ای که بین دو کشور و همچنین 
بین دو کشور و دیگر کشورها به صورت مشترک 
وجود دارد حمایت می کنیم و آنها را مورد توجه 
قرار داده ایم. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: 
در سفری که هفته پیش به آنکارا داشتم در جریان 
دیدار و رایزنی با وزیر خارجه ترکیه توافق کردیم 
که نشست سه جانبه ایران، آذربایجان و ترکیه 
در سطح وزیران امور خارجه سه کشور در تهران 

برگزار شود و در ارتباط با بازه زمانی برگزاری این 
نشست توافق می کنیم. امیرعبداللهیان همچنین 
با اشاره به فرمت 3+3 که برای موضوع بحران قره 
باغ ایجاد شده اشاره کرد و گفت: اجلاس 3+3 در 
سطح کارشناسان ارشد کشورهای عضو در ایران 
برگزار می شود و در گام بعدی نشست وزیران امور 
خارجه فرمت 3+3 با حضور وزیران امور خارجه 
ایران، آذربایجان، گرجستان، روسیه، ارمنستان و 
ترکیه برگزار خواهد شد. وی افزود: ایران میزبان این 
اجلاس در تهران یا یکی دیگر از شهرهای کشورمان 
خواهد بود. امیرعبداللهیان همچنین با بیان اینکه 
بحث تبادل برق بین دو کشور در فصل های پر 
مصرف با هدف ایجاد امنیت انرژی بین ایران و 
آذربایجان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و در این 
زمینه توافقاتی انجام شد، افزود: ان شاءا... در جریان 
سفر وزیر نیرو به این کشور همسایه این موضوع نیز 

نهایی می شود. 

حسین امیرعبداللهیان در نشست خبری: 

نشست وزیران خارجه ایران، آذربایجان و ترکیه در تهران برگزار می شود
  اجلاس ۳+۳ در سطح کارشناسان ارشد در ایران برگزار می شود

آرمان ملــــی: رئیس جمهور تأکید کرد 
ارتقای روابط خوب جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری آذربایجان به همکاری های منطقه ای 
مؤثر منتهی می شود. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی 
در دیدار »جیحون بایرام اف« وزیر امورخارجه 
جمهوری آذربایجان، ضمن استماع گزارش 
مفصل وی درباره افزایش رفــت و آمـدها و 
رایزنی های دیپلماتیـک میان دو کشـــور و 
تأثیر آن بر گسترش روابط و همـــکاری ها 
و  اقتصادی  تجاری،  مختلف  عرصه های  در 
سیاسی، بر لزوم ایجاد گشایش های جدید در 
روابط تهران -  باکو تأکید کرد. رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه محدودیتی برای تعمیق و 
تقویت روابط با جمهوری آذربایجان نداریم، 
افزود: ارتقای روابط خوب دو جانبه می تواند 
 به همکاری های منطقه ای مؤثر منتهی شود. 
دکتر رئیسی همچنین با تأکید بر لزوم افزایش 
رفت و آمد مردم دو کشور، افزود: تقویت روابط 
و تعاملات مردمی موجب تحکیم دوستی دو 
ملت می شود. رئیسی اظهار امیدواری کرد با سفر 
رئیس جمهور آذربایجان به تهران شاهد جهش در 
روابط دو کشور باشیم. همچنین رئیس جمهور با 
بیان اینکه آمریکا باید تصمیم بگیرد که به الزامات 
مذاکره و توافق پایبند باشد، اظهار داشت: اقدام 
آمریکا و سه کشور اروپایی در پیشنهاد صدور 
قطعنامه در شورای حکام در زمانی که مذاکره 
برای توافق در جریان است، اقدامی غیرمسئولانه و 
ناقض روح مذاکره و توافق و بیانگر تناقض رفتاری 
آنها است. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی در آیین 
دریافت استوارنامه »نادین اولیویری لوزانو« 
سفیر جدید سوئیس با اشاره به قدمت بیش 
از ۱00 ساله روابط دو کشور گفت: ایران آماده 
گسترش حداکثری روابط با همه کشورها از 

جمله سوئیس در عرصه های تجاری، اقتصادی 
و سیاسی است. رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به نقش دیپلماتیک سفارت سوئیس در تهران 
افزود: آمریکا و کشورهای اروپایی در قبال ایران 
گرفتار اشتباه محاسباتی هستند و امیدوارم 
شما واقعیات ایران را به دولت متبوع و دیگر 
کشورها منتقل کنید تا متوجه شوند که ایران 
به رغم دشمنی ها، به پیشرفت خود ادامه داده 
است و سیاست های سلطه طلبانه آنها اثر معکوس 
گذاشته است. رئیسی اظهار داشت: اقدام آمریکا و 
سه کشور اروپایی در پیشنهاد صدور قطعنامه در 
شورای حکام در زمانی که مذاکره برای توافق در 
جریان است، اقدامی غیرمسئولانه و ناقض روح 
مذاکره و توافق و بیانگر تناقض رفتاری آنها است. 
رئیس جمهور تصریح کرد: آمریکا باید تصمیم 
بگیرد که به الزامات مذاکره و توافق پایبند بماند. 
رئیسی همچنین در آیین دریافت استوارنامه 
»ریکارداس دیگوتیس« سفیر آکرودیته لیتوانی 
گفت: دو کشور ظرفیت های متنوع و متعددی 
برای ارتقای روابط و همکاری های اقتصادی و 
تجاری با یکدیگر دارند. رئیس جمهور با بیان لزوم 
اجرای تعهدات کشورهای غربی افزود: جمهوری 
اسلامی ایران طبق تایید همه ناظران به تعهدات 
خود در توافق عمل کرده است، اما در عوض آمریکا 
از این توافق خارج شده و کشورهای اروپایی نیز از 
عمل به تعهدات خود تخطی کرده اند. رئیسی اقدام 
آمریکا و کشورهای اروپایی برای پیگیری صدور 
قطعنامه علیه کشورمان از سوی شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در حین مذاکرات را 
وقیحانه و بر خلاف الزامات مذاکره و توافق توصیف 
و تصریح کرد: رفع تحریم های ظالمانه علیه ایران 
زمینه توافق و همکاری را فراهم خواهد کرد. 
آیت ا... دکتر سید ابراهیم رئیسی در آیین دریافت 

استوارنامه »لونگ کوک هویی« سفیر جدید ویتنام 
با اشاره به روابط دوستانه میان تهران -  هانوی بیان 
کرد: سطح فعلی همکاری ها و روابط ایران و ویتنام 
متناسب با ظرفیت های متنوع موجود در دو کشور 
نیست. رئیس جمهور افزود: برگزاری منظم جلسات 
اقتصادی  همکاری های  مشترک  کمیسیون 
می تواند به یافتن راهکارهای به فعلیت رساندن 
ظرفیت های دو کشور در عرصه های کشاورزی، 
فناوری، حمل و نقل و دیگر عرصه ها کمک کند. 
دکتر رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
اینکه ویتنامی ها را مردمی می شناسیم که در 
مقابل استعمار و سلطه طلبی ایستادگی کردند 
و در این زمینه مواضع نزدیکی به یکدیگر داریم، 
اظهار داشت: تاریخ هیچگاه جنایت های آمریکا 
علیه ملت ویتنام را از یاد نخواهد برد. همچنین 
رئیس جمهور در ستاد اقتصادی دولت با بیان اینکه 
موفقیت های طرح مدیریت هوشمند یارانه آرد و 
نان می تواند به عنوان الگو در اختصاص یارانه برای 
سایر بخش ها در جهت شفاف سازی اجرایی شود، 
اظهار داشت: اراده دولت بهینه سازی نظام یارانه ها 
در کشور با هدف جلوگیری از هدر رفت سرمایه ها 
است. رئیس جمهور بار دیگر بر لزوم ثابت ماندن 
قیمت نان در سراسر کشور تاکید کرد و گفت: 
هدف از اجرای این طرح اصلاح زیرساخت ها و 
روش های پرداخت یارانه آرد و نان است و به هیچ 
عنوان افزایش قیمت نان مطرح نبوده و نخواهد بود. 
رئیسی اظهار داشت: موفقیت های طرح مدیریت 
هوشمند یارانه آرد و نان می تواند به عنوان الگو 
در اختصاص یارانه برای سایر بخش ها و در جهت 
شفاف سازی اجرایی شود. وی تاکید کرد: اراده و 
تصمیم دولت بهینه سازی و منطقی کردن نظام 
یارانه ها در کشور با هدف جلوگیری از هدر رفت 

سرمایه ها است و این طرح پیگیری خواهد شد. 

رئیس جمهور: 

 رفع تحریم های ظالمانه 
زمینه توافق و همکاری را فراهم خواهد کرد 

  پیشنهاد صدور قطعنامه علیه ایران در حین مذاکره ناقض روح مذاکره و توافق بود

افزایش احتمال توافق با 
ایران در فصل زمستان

کارشناس حوزه روابط بین الملل 
با اشاره به مکاتبات جاری و همچنین 
سفر برخی از مقامات اروپایی به ایران 
و گفت وگو با مقامات کشورمان درباره 
نحوه از سرگیری مذاکرات تاکید کرد: 
غربی ها در زمان مذاکرات با مقامات 
ایرانی به این نکته اذعان کردند به خاطر 
بحرانی که به واسطه جنگ اوکراین 
رخ داده، آن ها نیازمند رسیدن به توافق 
با جمهوری اسلامی هستند. در مقابل 
هم ایران اعلام کرد از ادامه مذاکره 
استقبال می کند، اما گفت وگوهایی 
که در نهایت باعث رسیدن ایران به 
حقوق و منافع باشد و مردم بر اساس 
تصریح  مورد  هم  برجام  در  آنچه 
قرارگرفته به منفعت اقتصادی برسند. 
محمد مرندی با بیان این که در شرایط 
کنونی و به واسطه برخی تحولات مثل 
استمرار بحران اوکراین، اروپا و غرب 
برای تأمین انرژی با مشکلاتی جدی 
مواجه هستند، گفت: هر قدر به زمستان 
نزدیک می شویم شرایط برای غرب 
بحرانی تر می شود و بنابراین نیازمند 
این هستند که هر چه سریع تر موضوع 
مذاکرات به نتیجه برسد. همه مشکلات 
در جریان گفت وگوهای وین حل شده و 
تنها موضوعات باقیمانده مسائلی است 

که بین ایران و آمریکا وجود دارد

 پیگیری پرونده ترور 
 سردار سلیمانی 

در مجلس

رئیس کمیته حقوق بشر مجلس از 
پیگیری پرونده ترور شهیدسلیمانی 
در این کمیته خبر داد و گفت: در این 
باره جلساتی را با مقامات قضائی کشور و 
ستاد حقوق بشر داشته ایم. زهره الهیان 
گفت: پرونده ترور شهید سلیمانی در 
کمیته حقوق بشر مجلس در حال 
پیگیری است. وی افزود: ما در جلساتی 
که در قالب این کمیته با مقامات قضائی 
و همچنین ستاد حقوق بشر کشورمان 
داشته ایم، خواستار پیگیری این پرونده 
در محافل بین المللی شده ایم و بر آن 
تاکید داریم. رئیس کمیته حقوق بشر 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
ما تمام تلاش خود را در بحث پیگیری 
پرونده ترور شهید سلیمانی به کار 
گرفته ایم و پیگیری ها درباره این پرونده 
را ادامه خواهیم داد. الهیان خاطرنشان 
کرد: البته ما در کنار پیگیری پرونده 
ترور شهید سلیمانی و امثال این موارد 
در کارگروهی تحت عنوان حقوق عامه، 
بحث مسکن و دیگر مشکلات مردم که 
درواقع در آن زمینه ها حقوقی از آنان 

تضییع شده را نیز دنبال می کنیم. 

محمود صدری
کارشناس مسائل سیاسی 

 نظر آیت ا... مکارم 
 درباره محدودیت 
در جامعه اسلامی

آیت ا... ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید گفت: با سلیقه خوب می توان 
کارهای فرهنگی و آزادی های انسانی 
را در کنار هم جمع کرد. این مرجع 
تقلید در دیدار با سعید محمد مشاور 
رئیس جمهور و دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری -  صنعتی و ویژه اقتصادی 
و  پیوستگی جمهوریت  به  اشاره  با 
اسلامیت، افزود: نباید فراموش کنیم که 
یک بخشِ جمهوری اسلامی، جمهوریت 
و دیگری اسلامیت است وی ادامه داد: 
اسلامی یعنی کار فرهنگی؛ بنابراین اگر 
ما فقط بگوییم جمهوری اسلامی باید 
مسائل اقتصادی را حل کند و مسائل 
فرهنگی را فراموش کنیم معنایش این 
است که نیمی از شعار جمهوری اسلامی 
را فراموش کرده باشیم. آیت ا... مکارم 
شیرازی با اشاره به تلاش سکولارها برای 
جدا کردن این مقوله ها از هم ابراز داشت: 
بعضی ها خیال می کنند اگر می خواهید 
اسلامی باشید باید محدودیت باشد که 
اشتباه است؛ زیرا می توان با سلیقه خوب 
کارهای فرهنگی و آزادی های انسانی را 

کنار هم جمع کرد. 


